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Priority
Zahraniční kapitál 
musíme lákat 
dál, říká šéfka 
CzechInvestu  
Silvana Jirotková. 
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PRÁVĚ V PRODEJI

 CZK/EUR •  25,620 / +0,005 Kč   CZK/USD •  22,614 / –0,014 Kč   PX •  1076,63 /  –0,19 %   BITCOIN •  3827,46 $ / +3,48 %   ZLATO •  1284,95 $ / –0,01 %

Počet svěřenských 
fondů v Česku prudce 
roste. Aktuálně jich je 
přes 1400. Téměř třikrát 
víc než loni. Naposledy 
ze známých jmen využil 
tento institut miliardář 
Karel Janeček, který 
vložil svůj majetek  
do fondu Trust 21.
byznys / str. 6

http://www.e15.cz/magaziny


Zápisník  
Martina  
ŠTORKÁNA
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Úřad udělí pokutu 
za ztracená data 
Daniel NOVÁK

Únorová porucha Národní-
ho elektronického nástro-
je pro veřejné zakázky, 
při které se ztratila část 
uložených dat, bude mít 
dohru v podobě pokuty 
a žádosti o náhradu škody. 
Sankce budou směřovat 
vůči olomoucké společnosti 
Tesco SW podnikatele Josefa 
Tesaříka, která je provozo-
vatelem systému.   

„Podle platné smlouvy 
bude uplatněna sankce. 
Výše sankce v současné 
době není konečná. Řádově 
se bude jednat o miliony 
korun. Bude uplatněna 
rovněž náhrada škody, a to 
nejen za MMR, ale i za ostat-
ní zadavatele,“ řekla mluvčí 
ministerstva Veronika 
Vároši. 

Vyřazení ze soutěží

Údaje o výši škod dává 
úřad dohromady. Provozo-
vateli systému navíc hrozí 
vyřazení z jiných veřejných 
zakázek. Tato sankce bude 
podle Vároši uplatněna 
v případě, pokud Tesco SW 

nepřijme reálná opatření, 
aby se podobné problémy 
již neopakovaly. 

Mediální zástupce Tesco 
SW Tomáš Jelínek se 

k případné pokutě a dalším 
sankcím přímo nevyjádřil. 
Odkázal na prohlášení firmy 
z 19. února. „Nedostupnost 
se netýká metadat těchto 

dokumentů, transakčních 
dat zadávacích postupů, 
auditních dat či integračních 
dat. Nikdo neautorizovaný 
neměl v žádném okamžiku 
přístup k datům, a ani je 
nemohl nijak upravovat,“ 
uvedla tehdy softwarová 
společnost. 

Záchrana dat se daří

Mezitím se ministerstvo pro 
místní rozvoj snaží zachránit 
ztracené dokumenty. „Obno-
vena je již většina doku-
mentace a obnova neustále 
probíhá. Situace se lepší kaž- 
dým dnem. Velkou pomoc 
poskytují uživatelé systému, 
kteří vybrané dokumenty 
nahrávají. Očekáváme, že 
obnova dokumentace potrvá 
ještě minimálně následující 
dva týdny,“ sdělil Vilém 
Frček z tiskového oddělení 
MMR. 

Národní elektronický 
nástroj musejí od poloviny 
loňského roku používat or-
gány státní správy, jako jsou 
ministerstva, finanční úřady 
nebo Česká národní banka. 
Elektronické zadávání 
veřejných zakázek je od října 
povinné pro všechny.

Tradiční 
hodnoty
Netflix mění způsob sledo-
vání filmů, jeho diváci mohou 
sledovat i nejnovější snímky 
z pohodlí domova, což se ne-
líbí režisérovi Stephenu Spiel-
bergovi, který bojuje za tra-
diční návštěvy kin. V příštích 
letech by rád nastavil pravidla 
tak, aby do boje o Oscary ne-
mohl snímek podobný letošní 
Romě. Ta v kinech strávila jen 
tři týdny, a pak ji Netflix zpří-
stupnil všem divákům. Dříve 
novátorský Spielberg zřejmě 
nechce, aby kinaři přišli o tra-
diční byznys.

Tradici si buduje také Ně-
mec Ralf Hendrix. Už patnáct 
let provozuje zvířecí hřbitov 
ve městě Teltow jižně od Ber-
lína. Jeho pohřby a kremace 
jsou kromě útěchy pro pozůs-
talé i výhodným byznysem. 
Zájemci si mohou pronajmout 
hrob nebo si pořídit přívěsek 
s popelem zemřelého. Jen si 
musí připravit pořádný balík – 
zhruba 400 eur.

Víkendové masopustní 
průvody, které se uskutečnily 
v tuzemských městech, do-
provázely veselice a účastníci 
mohli ochutnávat i zabijač-
kové pochoutky. Po období 
plném dobrého jídla ale podle 
tradic následuje čtyřicetidenní 
půst. Uvidíme, zda ho budou 
Češi dodržovat se stejnou 
vervou.

500
tisíc korun je výše 

škody, kterou 
způsobila srážka 

dvou vlaků v Brně.

Číslo dne

Záměr ministryně 
financí Aleny Schille-
rové (ANO) škrtnout 

s výjimkou učitelů, policis-
tů a vojáků každé desáté 
pracovní místo ve státní 
správě je podle ostatních 
členů vlády nereálný. Jde 
přibližně o 12 až 13 tisíc 
úředníků a dalších zaměst-
nanců. Po ministrech ČSSD 
odmítají „decimaci“ i jejich 
kolegové z ANO. 

„I paní ministryně Schille-
rová už asi tuší, že propustit 
každého desátého pracov-
níka na financích nebude 
možné,“ řekl vicepremiér 
a ministr vnitra Jan Hamá-
ček (ČSSD). Připomněl, že 
Generální finanční ředi-
telství nabralo stovky lidí 
kvůli zlepšení výběru daní. 
V rezortu vnitra by Hamáček 
mohl zrušit nejvýše dvě až tři 
procenta míst. K plošnému 

zeštíhlení je skeptický i mini-
str obrany Lubomír Metnar 
(ANO) s tím, že úřad potře-
buje dostatek zaměstnanců, 
aby zvládl agendu související 
s posilováním armády i ros-
toucím rozpočtem. Razant-
nější zásahy vyloučil i šéf 
zdravotnictví Adam Vojtěch 
(ANO), podle kterého nejsou 
další úspory možné, protože 
ministerstvo je malé a má 
také malé provozní výdaje.

O škrtech kvůli sestavování 
státního rozpočtu na příští 
rok budou příští týden jednat 
členové vlády s premiérem 
Andrejem Babišem (ANO). 
Mluvčí ministerstva financí 
Michal Žurovec potvrdil, že 
rezort nyní připravuje pod-
klady pro zmíněné jednání, 
a zopakoval, že letos MF zru-
šilo 212 míst.  více E15.cz

 
Pavel OTTO

Schillerová s propouštěním 
narazila i ve vlastní straně
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https://www.e15.cz/domaci/schillerova-narazi-propoustet-odmitaji-i-ministri-ano-1356862


www.e15.cz | 3

301997/18 inzerce

Na hlavním nádraží 
v Brně se včera ráno 
srazily vlaky. Záchra-

náři ošetřili 23 lidí, z toho 
15 bylo převezeno do nemoc-
nice. Policie nehodu vyšetřu-
je pro podezření z obec-
ného ohrožení, alkohol 
byl u strojvůdců vyloučen. 
Škoda dosáhla téměř půl 
milionu korun. Kompletně 
byl provoz obnoven před 
polednem.

Ministr dopravy Dan Ťok 
(za ANO) mezitím představil 
svůj záměr na zavedení bodo-
vého systému pro strojve-
doucí. Má na něm pracovat 
Drážní inspekce. Pokud jej in-
spekce bude schopna připra-
vit, Ťok by chtěl, aby systém 
byl ve formě pozměňovacího 
návrhu připojen k zákonu 
o drahách, který je v prvním 
čtení ve sněmovně.

Ťok včera jednal také 
se zástupci Českých drah, 
Správy železniční dopravní 
cesty (SŽDC), Drážní inspek-
ce a Drážního úřadu právě 
v souvislosti s přibývajícími 
železničními nehodami.

Počet mimořádných 
událostí na železnici letos 
prudce vzrostl, za první 
dva měsíce jich inspektoři 
museli řešit už 220, meziroč-
ně o čtvrtinu více. Ministr 
na jednání apeloval na oka-
mžité zvýšení a zintenzivně-
ní kontrol strojvedoucích. 
České dráhy tak učinily už 
minulý týden.

K bodovému systému Ťok 
doplnil, že je potřeba, aby 
se někde evidovala karta 
strojvedoucího, jež by byla 
k dispozici elektronicky a kte-
rou by vedl Drážní úřad. /čtk/
 sledujte E15.cz

Ťok chce drážní bodový systém

VYŠETŘOVÁNÍ. Nehoda dvou vlaků včera na brněnském 
hlavním nádraží zastavila dopravu na několik hodin.
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Policie šetří 
daňové úniky
Policie a celníci včera 
zasahovali na několika 
místech v Česku, po-
dle České televize kvůli 
podezření z daňových 
úniků kolem Škody Plzeň. 
Zásahy potvrdila mluvčí 
celníků Martina Kaňková, 
nespecifikovala však, čeho 
se týkají. ČT uvedla, že 
policisté s celníky obsadili 
i kanceláře v Praze na Těš-
nově, zadrženo údajně 
bylo několik lidí. Mluvčí 
nástupnické strojírenské 
skupiny Škoda Transpor-
tation Lubomíra Černá 
nicméně tvrdila, že ve sku-
pině žádný zásah policie 
neprobíhá. Koncem 
loňského října zasahovali 
policisté s celníky v Pl-
zeňském kraji, i tehdy šlo 
o daňové úniky související 
se Škodou Plzeň. /čtk/  
 více E15.cz

https://www.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/tok-chci-bodovy-system-pro-strojvedouci-1356861


Existenční problémy 
módního obchodu 
Zoot lákají otrlé 

investory na příslib ziskové 
bonanzy. Pohledávky 
za módním potížistou šly 
v uplynulých měsících 
z ruky do ruky a na konci 
vlastnické štafety se ocitly 
pozoruhodné figury tuzem-
ského byznysu. 

Stopa druhého největ-
šího současného věřitele 
Zootu, který drží v rukách 
pohledávky za padesát 
milionů korun, tak napří-
klad odkazuje na nechvalně 
známou etapu z historie 
Právnické fakulty plzeňské 
Západočeské univerzity. Po-
hledávku znějící na bezmála 
52 milionů korun drží podle 
informací z insolvenčního 
rejstříku kladenská firma 
ale2. 

Podle zjištění deníku 
E15 je společnost pro-
střednictvím spletité sítě 
majetkových a personálních 
vazeb provázaná s bývalým 
děkanem Právnické fakulty 
Západočeské univerzity 
v Plzni Milanem Kindlem. 
To potvrzují i dva na sobě 
nezávislé zdroje, které jsou 
obeznámené se situací 
v Zootu. 

Kindl fakultu vedl v době, 
kdy vypukl skandál s pode-
zřelým udělováním titulů. 
K pohledávce za Zootem se 

firma ale2 dostala náku-
pem od společnosti Wood 
& Company investiční 
společnost. Ta ji zase získala 
od původního věřitele inter-
netového obchodu, firmy 
Red Media. V závěru ledna 
ale2 jako jeden z nejvý-
znamnějších věřitelů Zootu 

podpořil vstup firmy do re-
žimu ochrany před věřiteli. 
Takzvané moratorium pak 
soud 30. ledna schválil.

Vazby mezi Kindlem a fir-
mou ale2 vedou třeba přes 
zoo v Chlebech. To založil 
a nyní řídí Jiří Franěk, který 
též sedí ve vedení firmy Vý-
početní technika Most, jež 
je přímým vlastníkem ale2. 
Ve vedení zoo Chleby sedí 
též Aleš Toman, který se 
s Milanem Kindlem potkává 
ve správní radě Nadace 
na ochranu fauny Evropy. 

Jaroslav BUKOVSKÝ, 
Vladan GALLISTL

Barbora PÁNKOVÁ

První automat na prodej 
vajec se objevil v Hodkovi-
cích na Praze-západ před 
pěti lety, dnes jich podnikatel 
Josef Dvořák provozuje osm. 
Do roka chce jejich prostřed-
nictvím prodávat více než 
polovinu produkce rodin-
ného statku v Zlatníkách-
-Hodkovicích. „Momentálně 
prodáme ve vejcomatech 
kolem 1,3 tisíce vajec denně 
při produkci 4,5 tisíce vajec 
denně,“ dodává Dvořák.

Inspirace z Nizozemska

K nynějším automatům, 
které stojí hlavně v okolí 
statku kvůli lepší obsluze, 
brzy přibude další v Uhříněv-
si. Výhledově Dvořák uvažuje 
o Průhonicích nebo Radlíku 
v Jílovém u Prahy. Doplňovat 
vejcomaty je třeba denně, 
v případě nového vejcomatu 
jednou za dva dny.

Prodej vajec 
přes automa-
ty, který 
je 

Český start-up  
sází na vejcomaty

podle předsedkyně Česko-
moravské drůbežářské unie 
Gabriely Dlouhé jediný svého 
druhu v Česku, odkoukal 
Dvořák na farmě v Nizozem-
sku. „Jsou to podobné stroje 
jako na prodej baget. Když 
si koupíte vejce, otevřou se 
dvířka a vy si je vezmete. Pak 
se tubus pootočí,“ vysvětlil. 
Jeden stroj vyšel včetně za-
střešení na 250 tisíc korun.

Dražší volný chov

Cena jednoho vejce z chovu 
na podestýlce vychází 
u Statku Dvořák na šest 

korun. Vejce z volného 
výběhu na trávě jsou dražší. 
„V rámci farmářských trhů 
to je standardní cena,“ 
uvedla předsedkyně unie 
Dlouhá. Spotřebitelská cena 
vajec v lednu činila podle 
Českého statistického úřadu 
3,4 koruny za kus.

Dvořák vejce také pro-
střednictvím farmářských 
obchodů a spolupracuje 
s některými pražskými 
restauracemi. Prodává 
také nosnice a okrajovou 
část byznysu tvoří výroba 
těstovin. Své hospodářské 
výsledky neuvedl.

4 | BYZNYS

NOVÝ SERIÁL ČTĚTE NA E15.CZ

ČESKÉ 
START-UPY

Pohledávku znějící 
na téměř 52 milionů  
korun drží kladenská 
firma ale2. Ta je 
spletitě napojena 
na někdejšího děkana 
plzeňských práv.
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AUTOMATY. 
Celkem 
polovinu své 
produkce 
chce farma 
do roka 
prodávat 
pomocí svých 
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Zoot dluží i firmě  
spojené s plzeňským 
exděkanem Kindlem

Finančně poradenská 
společnost Chytrý Hon-
za má nového ředitele. 

Její zakladatel a dosavadní 
šéf Jiří Paták míří do vedení 
společnosti Kari time. Ta je 
jediným akcionářem Chyt-
rého Honzy. Paták Chytrého 
Honzu na sklonku loňského 
roku koupil spolu se skupinou 
DRFG od společností Aegon 
a Rockaway. Teď ho jako šéfa 

firmy vystřídal David Kantor, 
který dříve vedl společnost 
Proforza finance. Paták ale zů-
stává v dozorčí radě Chytrého 
Honzy.

Personální změna souvisí 
s ambiciózními plány Kari time 
na konsolidaci českého trhu 
financí a snahou vybudovat 
velkého hráče ve zprostředko-
vání finančních produktů a slu-
žeb. „Modernizace retailových 

financí je nevyhnutelná. Inves-
tice do digitalizace jsou příliš 
vysoké na to, aby si je mohli 
dovolit více než tři až čtyři 
největší hráči. Tlak regulace 
a potřeba důsledné ochrany 
spotřebitele pak konsolidaci 
trhu ještě urychlí,“ domnívá se 
nový předseda představenstva 
společnosti Kari time Paták.

Marek SCHWARZMANN

Chytrý Honza mění vedení
Pošta zvyšuje mzdy 
a sníží počet šéfů

Tarifní mzdy zaměstnan-
ců České pošty vzrostou 
od dubna o deset pro-
cent. Podnik během roku 
sníží počet zaměstnanců 
ve vedení a administrativě 
o patnáct procent, čímž by 
měl uspořit až 120 milionů 
korun ročně. Vyplynulo to 
z mimořádného jednání 
dozorčí rady.

Bohemia Energy utržila 
o třicet procent více

Na 21,1 miliardy korun, mezi- 
ročně o třicet procent, 
vzrostly loni tržby energetic-
ké skupiny Bohemia Energy.
Výši zisku podnik neuvedl. 
Růstu tržeb pomohla hlavně 
koupě firmy Amper Market, 
jež loni utržila 4,3 miliardy 
korun. Předloni skupina 
Bohemia Energy utržila  
16,2 miliardy korun. /čtk/

Krátce
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Ondřej SOUČEK

Svěřenských fondů neza-
držitelně přibývá. Zatímco 
na konci loňského června, 
kdy začala platit povinnost 
zápisu těchto fondů do no-
vého rejstříku, jich bylo jen 
540, teď jich 1402. Oblíbili 
si je zejména movití lidé, 
kteří tak řeší nástupnictví 
rodinného majetku. Ze zná-
mých jmen naposledy vložil 
majetek do svěřenského fon-
du miliardář Karel Janeček. 
V přištích týdnech se k němu 
přidá senátor za Soukromní-
ky Ivo Valenta.

Počet svěřenských fondů 
má navíc kam růst, myslí si 
Filip Soukup, jednatel společ-

nosti Norfolk Asset Manage-
ment, která se zakládáním 
a správou svěřenských fondů 
zabývá. Oproti zemím, jako 
je například Nový Zéland, je 
jich totiž stále několikanásob-
ně méně. Podle Jamese Turn-
bulla z Asociace pro podporu 
a rozvoj svěřenských fondů 
by jich v Česku ke konci roku 
mohlo být už pět tisíc.

Skutečných fondů je sto

Petr Laštovka ze společ-
nosti Emun Partners, který 
spravuje například Janečkův 
Trust 21, se ale domnívá, že 
počet reálných svěřenských 
fondů je mnohem nižší. 
„Většina nových fondů je 
spíše jen zkouškou, kam 

si vkladatel vloží auto 
nebo třeba chalupu. Těch 
skutečných svěřenských 
fondů s reálným majetkem 
je zhruba stovka,“ míní 
Laštovka. Podle něho se totiž 
profesionální svěřenský fond 
vyplatí až v případě, kdy se 
do něj vloží majetek v hod-
notě nejméně 150 milionů 

korun, ideálně vyšší než půl 
miliardy korun.

Mimo dědické řízení

Nejčastěji svěřenské fondy 
slouží k řešení dědictví. 
Pomáhají zajistit, že se 
potomci budou rozvíjet 
nezávisle na rozsáhlém 
majetku rodičů a budou 
soběstační. Výhodou je, že 
u svěrenských fondů lze 
nastavit podporu benefi-
cientům podle vlastních 
požadavků. „Majetek, který 
je součástí fondu, už nemůže 
být předmětem dědického 
řízení a nepodléhá tak všem 
jeho pravidlům,“ vysvětluje 
Laštovka s tím, že majetek 
z fondu lze použít například 

na hrazení náročné operace 
nebo třeba prestižní vysoké 
školy.

Druhým nejčastějším 
motivem podle expertů 
bývá ochrana majetku před 
vnějšími vlivy. Využívání 
tohoto nástroje totiž může 
výrazně snížit rizika vyplý-
vající z podnikání. 

„Aby však byl svěřenský 
fond proti vnějším ekono-
mickým rizikům účinný, 
musí být založen jako 
prevence a majetek do něj 
musí být vložen v době, než 
dojde k pohledávce nebo 
závazku, na základě kterého 
by věřitelé uplatňovali svá 
práva,“ upozorňuje Eva 
Hrušková ze společnosti 
Svěřenské fondy a trusty.

Bohatí objevili svěřenské fondy
6 | BYZNYS

Svěřenské fondy 
nejčastěji pomáhají 
zajistit, aby se potomci 
rozvíjeli nezávisle 
na rozsáhlém majetku 
svých rodičů a byli 
soběstační. 
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Andrej BABIŠ
(AB private trust I a AB private trust II)

Michal HORÁČEK 
(Futura H Trust)

Karel JANEČEK 
(Trust 21)

Aleš MICHL 
(MMXXV)

Ivo VALENTA 
(název ještě není znám)

Současný předseda vlády Andrej Babiš 
(ANO) převedl svůj majetek do svěřen-
ského fondu poté, co se stupňovala 
kritika premiérova možného střetu 
zájmů. Nakonec i vznikl zákon o střetu 
zájmů. Babiš do fondu vložil akcie svých 
firem Agrofert a SynBiol.

Spoluzakladatel sázkové kanceláře Fortuna 
Michal Horáček chce prostřednictvím svě-
řenského fondu zabezpečit své potomky. 
Neúspěšný prezidentský kandidát z roku 
2018 v rámci podmínek svěřenského fondu 
stanovil, že děti nebudou majetek dědit 
automaticky, ale jen za určitých podmínek.

Ze stejného důvodu jako Horáček založil 
svěřenský fond miliardář Karel Janeček. 
Fond má zajistit, aby se potomci rozvíjeli 
nezávisle na majetku rodičů a byli sobě-
stační. Do fondu umístil aktivity ve finanční 
skupině RSJ a byznysové aktivity mimo ní, 
například startupový inkubátor UP21.

Člen bankovní rady ČNB Aleš Michl do svě-
řenského fondu vložil svůj majetkový podíl 
v investičním fondu Quant, který založil 
mimo jiné s ekonomem Pavlem Kohoutem. 
Michl chce tímto krokem minimalizovat 
potenciální střet zájmů, který by jako byz-
nysmen a člen bankovní rady mohl mít.

Majetek do svěřenského fondu ve druhé 
polovině března vloží i senátor za Sou-
kromníky Ivo Valenta. Chce tak řešit 
dědické uspořádání majetku. Miliardáři 
patří například loterijní společnost Synot 
Tip a má většinový podíl ve vydavatelství 
Our Media.

Známá jména ve svěřenských fondech

Pravidla čerpání benefi-
tů svěřenských fondů 
určuje zakladatel. 

„Podmínkou čerpání mohou 
být i pravidelné lékařské 
prohlídky či povinnost vést 
spořádaný život bez alkoho-
lu,“ říká člen představenstva 
J&T Family Office Ondřej 
Popelka.

 Jaké jsou nejčastější 
motivy založení svěřenské-
ho fondu?
Obecně je svěřenský fond 
instrument k oddělení vlast-
nictví a užitku. Zakladatelé 

jej využívají v případě, kdy 
chtějí či potřebují majetek 
někam umístit a zároveň 
nastavit pravidla, jak mají 
určené osoby čerpat benefity 
z tohoto majetku. 
 

 Můžete uvést příklad?
Rodiče vloží do svěřenského 
fondu nemovitosti, které 
pronajímají, a chtějí ještě 
za svého života nastavit pra-
vidla, za jakých mohou děti 
získávat část inkasovaného 
nájemného, aniž by mohly 
nemovitosti po smrti rodičů 
jako dědicové třeba prodat. 

Nakládání s majetkem lze ovlivnit i po smrti
Tak lze postupovat i u ji-
ných typů majetku. Aspekt 
možnosti ovlivnit nakládání 
s majetkem i po své smrti 
odlišuje svěřenský fond 
od běžných instrumentů 
dědického práva.
  

 S jakými nestandardní-
mi podmínkami čerpání 
benefitů jste se setkal? 
Možností je mnoho. Jednou 
z podmínek čerpání může 
být dokonce absolvování pra-
videlné lékařské prohlídky 
či povinnost vést spořádaný 
život bez drog a alkoholu. 

 Mohou být podmínky 
tak přísné, že majetek 
propadne státu? 
To nastane, pokud nejsou 
žijící beneficienti ani není 
možnost, že by se nějaký ob-
jevil, a není jinak upraveno, 
co se má v takovém případě 
s majetkem stát. Prakticky si 
ale neumím představit takové 
nastavení, že by majetek 
na konci existence svěřenské-
ho fondu „nedopatřením“ při-
padl státu. Já bych své klienty 
takové nastavení nenechal 
realizovat, ledaže by to bylo 
jejich výslovné přání. /oso/Fo
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Brusel se soustředí 
na zahraniční investice

Evropská unie začne od 
dubna prověřovat přímé 
zahraniční investice do 
28 členských zemí. Systém 
má zemím EU poskytnout 
nástroj k intervenci v přípa-
dech přímých zahraničních 
investic do strategických 
aktiv, zejména pokud jsou 
prováděny státem kont-
rolovanými nebo státem 
financovanými podniky.

Slovenská Allianz 
odhalila podvody

Největší pojišťovací ústav 
na Slovensku, společnost 
Allianz-Slovenská poisťovňa, 

odhalil najímání kaska-
dérů na fingování nehod 
a další pokusy o protiprávní 
získání pojistného plnění.
Loni pojišťovna odhalila 
pokusy o pojistné podvody 
v objemu 6,31 milionu eur. 
Ve srovnání s předchozím 
rokem to představuje nárůst 
o 47 procent.

Ford se stáhne z Ruska

Americká automobilka Ford 
Motor zvažuje, že v rámci 
plánů restrukturalizace 
aktivit v nerentabilních 
regionech uzavře dva své 
závody v Rusku. Je možné, 
že firmě v Rusku zůstane jen 
výroba lehkých užitkových 
automobilů. /čtk/

Krátce

8 | TRHY & ZAHRANIČÍ

Snapchat má před sebou 
třetí, klíčový rok na burze
Martin ŠTORKÁN

Snap, mateřská společnost 
sociální sítě Snapchat, 
vstoupila na burzu přesně 
přede dvěma lety. V té době 
to bylo považováno za velký 
úspěch. Tvůrcům se dařilo 
získávat hlavně mladé 
uživatele v té době unave-
né z Facebooku. Investoři 
proto věřili, že nováček 
na burze bude prohánět již 
zavedené značky Instagram 
a Messenger. K tomu však 
nikdy nedošlo. 

Snap sice zazářila při 
první veřejné nabídce akcií, 
kdy se jejich cena vyšplhala 
na 24,5 dolaru. Po dvou le-
tech od impozantního star-
tu je ale o 60 procent nižší 
než při uzavírce prvního 
burzovního dne. Aktuálně 
se obchodují za necelých 
10 dolarů.

Podle webu CNN je 
problém společnosti 
zřejmý: nedokázala oslovit 
uživatele v takové míře, 
jak původně odhadovala. 

Přede dvěma lety se čekalo, 
že firma poroste podobně 
jako Facebook. Další těžký 
úder rodící se síti zasadila 
konkurence, když okopí-
rovala některé prvky její 
aplikace. Snapchat vymyslel 
například takzvané Příběhy, 
které už ale používá i Insta-
gram a za nemalé podpory 
mateřského Facebooku 
s nimi má mnohem větší 
úspěch. Nejmladší uživatele 

aplikaci zase přetahuje so-
ciální síť Tik Tok, jež nabízí 
sdílení krátkých videí.

Navíc i Snapchat sám 
udělal několik nepříliš 
šťastných kroků. Na začátku 
roku 2017 změnil design své 
aplikace. To se uživatelům 
příliš nelíbilo a jejich příliv 
se zastavil. Společnost se 
ještě snažila vrátit zpět 
prvky předchozí verze, ale 
to už bylo pozdě. Aplikaci 

také uškodilo, že ji opustila 
řada celebrit. 

Třetí rok Snapchatu 
na burze však přece jen 
může přinést obrat. Mini-
málně to naznačuje čtvrtý 
kvartál loňského roku, kdy 
společnost překonala odhad 
analytiků, když utržila 
390 milionů dolarů. Počet 
uživatelů sice nerostl, ale 
stále jich má více než napří-
klad Twitter. 

Tvůrci aplikace se teď 
chtějí soustředit hlavně 
na uživatele operačního 
systému Android. „Jsou jich 
zhruba dvě miliardy a ne-
mají Snapchat. Můžeme se 
tedy pokusit získat alespoň 
nějaké procento z nich. Pro 
naši uživatelskou základnu 
by to znamenalo citelný 
nárůst,“ řekl šéf Snapchatu 
Evan Spiegel při představe-
ní nové androidové aplika-
ce, která má být dostupná 
do konce letošního roku. 

 NÁZORY STR. 14 

Kurzovní lístek ČNB  Platnost od 5. 3. 2019 Akcie na pražské burze 5. 3. 2019

Název Kurz [Kč] Změna  

AVAST 92,50    -1,60 %  

CETV 80,60    -0,86 %  

ČEZ 544,00    -0,27 %  

Erste Bank 853,00    0,35 %  

Kofola 306,00    0,99 %  

KB 942,00    -0,32 %  

Moneta 79,00    0,00 %  

O2 CR 246,50    0,20 %  

Pegas 788,00    0,25 %  

Philip Mor. ČR 14 820,00    0,41 %  

TMR 760,00 0,00 %

VIG 558,00    0,18 %  

Celkový objem  
(v tisících korun)

518 220

Země Množství Kurz

Austrálie 1 15,995

Čína 1 3,374

Dánsko 1 3,433

EMU 1 25,620

Chorvatsko 1 3,451

Japonsko 100 20,204

Kanada 1 16,948

Maďarsko 100 8,118

Norsko 1 2,614

Polsko 1 5,956

Rusko 100 34,388

Švédsko 1 2,428

Švýcarsko 1 22,589

Turecko 1 4,198

USA 1 22,614

Velká Británie 1 29,668
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60
procent své 

hodnoty ztratily 
za dva roky 

na burze akcie 
společnosti Snap.
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AUTOSALON V ŽENEVĚ, jehož brány se zítra otevřou veřejnosti, nabízí více než stovku svě-
tových a evropských výstavních premiér. Mladoboleslavská Škoda do Švýcarska přivezla studii 
prvního čistě elektrického vozu pod názvem Vision iV (na snímku). Čistě elektrický crossover má 
systémový výkon 225 kW a je vybaven pohonem všech kol díky dvěma elektromotorům – po jed-
nom na každé nápravě. Dojezd má činit až 500 kilometrů, dobití baterie na osmdesát procent ka-
pacity trvá půl hodiny. Do vývoje aut na alternativní pohon investuje český výrobce do roku 2022 
téměř 52 miliard korun. Do stejného termínu chce společnost uvést na trh třicet nových modelů, 
z nichž má mít minimálně třetina elektrický pohon. /lie/
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Soudní dvůr Evropské 
unie se začal zabývat 
žalobou, kterou se 

Česká republika domáhá 
zrušení směrnice zakazující 
některé poloautomatické 
zbraně či zásobníky. Soud 
na úvod veřejného líčení 
vyslechl argumenty obou 
stran. Česko, podporované 
v tomto sporu Maďarskem 
a Polskem, zpochybňuje způ-
sob přijetí předloňské novely 
směrnice o kontrole nabývání 
a držení zbraní. Argumen-
tuje také porušením zásady 
přiměřenosti. Druhou stranu 
sporu představují Evropský 
parlament a Rada EU (členské 
státy) podporované Evrop-
skou komisí a Francií.

Brusel zdůvodnil návrh, 
který získal podporu většiny 
členských zemí a drtivé 
většiny europoslanců, snahou 
znemožnit či znesnadnit te-

roristům získávání zbraní. Za-
stánci normy si pochvalují, že 
vyvažuje bezpečnostní rizika 
a legitimní střelecké aktivity. 
Podle kritiků ale omezuje trh 
s legálně drženými zbraněmi 
a zasahuje do vnitřních zále-
žitostí státu, což je v rozporu 
s právem EU.

„Nejde o to, že bychom ne-
chtěli bojovat proti terorismu, 
ale právní základ byl vybrán 
špatně,“ argumentoval náměs-
tek ministra zahraničí Martin 
Smolek, který ČR u soudu 
v Lucemburku zastupuje. 
Evropská komise, Evropský 
parlament ani rada podle 
něj u soudu neuvedly nic 
konkrétního, co by jej přimělo 
změnit názor, kromě tvrzení, 
že zakázané kategorie zbraní 
– poloautomatické zbraně, jež 
lze předělat na automatické, 
a velkokapacitní zásobníky – 
jsou nebezpečné. /čtk/

Soud v Lucemburku 
řeší českou žalobu

Nejbohatším člově-
kem na světě je opět 
šéf internetového 

obchodu Amazon Jeff Bezos 
s majetkem 131 miliard dola-
rů. Vyplývá to z nejnovějšího 
žebříčku časopisu Forbes.

Bezos loni po čtyřech 
letech sesadil na druhou 
pozici zakladatele americ-
ké softwarové společnosti 
Microsoft Billa Gatese a stal 
se prvním člověkem, jehož 
majetek překonal hranici 
100 miliard dolarů. Majetek 
Jeffa Bezose se od loňské-
ho roku zvýšil o 19 miliard 
dolarů. Akcie firmy sice 
klesly ze srpnového maxima 
2012 dolarů, stále jsou však 
dražší než před rokem, což 
je hlavním důvodem růstu 
Bezosova majetku.

V první pětici nejbohat-
ších lidí jsou zakladatel 
Microsoftu Bill Gates, zakla-

datel investiční společnosti 
Berkshire Hathaway Warren 
Buffett, majitel francouzské 
skupiny vyrábějící luxusní 
doplňky LVMH Bernard 
Arnault a mexický telekomu-
nikační magnát Carlos Slim 
Helú.

Mezi dolarové miliardáře 
se letos zařadilo osm Čechů, 
tedy nejvíce v historii. Nově 
se do žebříčku časopisu For-
bes dostal zakladatel firmy 
Avast Pavel Baudiš a spolu-
majitel skupiny Penta Marek 
Dospiva. Prvenství mezi nej-
bohatšími Čechy si dál drží 
majitel investiční skupiny 
PPF Petr Kellner s odhado-
vaným majetkem v hodnotě 
15,5 miliardy dolarů, což 
je v přepočtu 350 miliard 
korun. Kellner se jako jediný 
z Čechů od loňského roku 
posunul vpřed, a to o celých 
15 míst na 73. pozici. Ná- 

sleduje premiér a předseda 
hnutí ANO Andrej Babiš, 
který si meziročně pohoršil 
a poprvé se dělí o druhé 
místo, a to s realitním mag-
nátem Radovanem Vítkem. 
Oba mají jmění ve výši 
3,5 miliardy dolarů (přes 
79 miliard korun).

Pětici nejzámožnějších 
českých občanů uzavírají 
vlastník skupiny KKCG Karel 
Komárek s majetkem za 
3,1 miliardy dolarů a větši-
nový vlastník Energetického 
a průmyslového holdingu 
(EPH) Daniel Křetínský se 
jměním za 2,9 miliardy 
dolarů. Na dalších místech 
skončili majitel společ-
nosti Sev.en Energy Pavel 
Tykač (1605.) a Baudiš (oba 
na 1605. místě s 1,4 miliardy 
dolarů), osmičku nejbo-
hatších Čechů pak uzavírá 
Dospiva (2057. místo). /čtk/

Mezi dolarovými miliardáři 
je letos rekordních osm Čechů

1. J. Bezos 131,0

2. B. Gates   96,5

3. W. Buffett    82,5

4. B. Arnault    76,0

5. C. S. Helú    64,0

6. A. Ortega    62,7

7. L. Ellison    62,5

8. M. Zuckerberg    62,3

9. M. Bloomberg    55,5

10. L. Page    50,8

-----

73. P. Kellner    15,5

617. A. Babiš      3,5

617. R. Vítek      3,5

715. K. Komárek     3,1

775. D. Křetínský      2,9

Nejbohatší lidé světa 
podle časopisu Forbes 
(majetek v miliardách dolarů)

Pramen Forbes

Raiffeisen čelí 
nařčení, že pere 
špinavé peníze 

Rakouský finanční ústav 
Raiffeisen Bank International  
čelí nařčení, že je zapleten 
do praní špinavých peněz. 
Server Addendum.org 
napsal, že obvinění rakouské 
prokuratuře doručil investič-
ní fond Hermitage Fund. Ban-
ka v reakci uvedla, že o žádné 
stížnosti tohoto druhu neví.

Raiffeisen figuruje také 
v materiálu Mezinárodní 
organizace investigativních 
novinářů ze zaměřením 
na odhalování organizované-
ho zločinu a korupce, který 
byl zveřejněn v pondělí a kte-
rý tvrdí, že tato banka byla 
protistranou v systému praní 
špinavých peněz.

Prověřování obvinění 
potvrdila mluvčí rakouské 
prokuratury, odmítla ale říci, 
kdo stížnost podal. „Obvinění 
bude prověřeno a pak bude 
rozhodnuto o zahájení vyšet-
řování,“ uvedla mluvčí. /čtk/ 



Příští sobotu čekají 
Slovensko pre-
zidentské volby. 
Průzkumy favori-
zují předsedkyni 
neparlamentní 

strany Progresivní Slovensko 
Zuzanu Čaputovou. Kromě ní 
má reálnou šanci na vítězství 
ještě soudce Štefan Harabin 
a kandidát strany Smer–SD 
Maroš Šefčovič.

Osvědčený Soros

Se vzestupem Čaputové, jenž 
započal minulý týden po od-
stoupení podnikatele Roberta 
Mistríka, se začaly objevovat 
negativní příspěvky na sociál- 
ních sítích a alternativních 
webech. Útočí hlavně na její 
minulost a liberální postoje.

Facebooková stránka Idem-
Volit.sk, kterou sleduje nece-
lých devět tisíc uživatelů, se 
opírá například do židovského 
původu právničky nebo jejího 
spojení s miliardářem Georgem 
Sorosem. Na Čaputovou často 
útočí i kanál Hlavné správy, 
který podporuje konzervativce 
Harabina. Obviňuje ji mimo 
jiné z napadení novináře 
a prezidentského kandidáta 
Martina Daňa v říjnu loňského 
roku. Právnička ho podle webu 
nepustila na tiskovou konferen-
ci obce Gbely a její bodyguardi 
ho prý následně zpacifikovali. 
Slovně na Čaputovou útočí 
i členové vládní strany Smer, 
která podporuje Šefčoviče.

Podle politologa Jaroslava 
Mihálika z univerzity v Trnavě 
se budou útoky, které mohou 
výsledek voleb ovlivnit, stup-
ňovat. „Volební diskuze před 
sobotním moratoriem ještě 
nenabraly to správné tempo,“ 
soudí Mihálik.

Apolitičnost

Na útoky reaguje právnič-
ka po svém. Její tým sdílí 
vyjádření opozičních politiků 
přímo na oficiální facebookové 

Favoritka Čaputová 
pod palbou kritiky
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Zajímavosti

• Ke kandidatuře 
v prezidentských volbách 
na Slovensku stačí kandidátům 
patnáct tisíc podpisů, v Česku 
jich uchazeči potřebují  
o 35 tisíc více. 

• První přímá volba prezidenta 
proběhla v roce 1999. Rudolf 
Schuster tehdy ve druhém kole 
porazil předsedu nejsilnější 
parlamentní strany Vladimíra 
Mečiara.

• Vladimír Mečiar kandidoval 
i v roce 2004. Po vítězství 
v prvním kole ale opět prohrál 
v kole druhém, tentokrát 
s Ivanem Gašparovičem. 

• Svou popularitu chtěl 
v prezidentských volbách 
před pěti lety zúročit i bývalý 
premiér a předseda nejsilnější 
parlamentní strany Smer 
Robert Fico. Ve druhém kole 
ho ale nečekaně porazil 
současný prezident Andrej 
Kiska.
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ZUZANA ČAPUTOVÁ (45)
Právnička má řadu úspěchů v ochra-
ně životního prostředí, je laureátkou 
Goldmanovy environmentální ceny. 
Angažovala se třeba v kauze Pezin-
ské skládky, která měla vzniknout 
nedaleko centra města Pezinok 
na rozloze větší než 11 fotbalových 
hřišť. Po čtrnácti letech protestů 
Nejvyšší soud povolení na vznik 
skládky zrušil. Podílela se i na petici 
proti amnestiím bývalého premiéra 
Vladimíra Mečiara. Podporují ji 
odstoupivší prezidentský kandidát 
Robert Mistrík, dosavadní prezident 
Andrej Kiska a strany Progresivní 
Slovensko, Svoboda a solidarita 
a Obyčejní lidé.

MAROŠ ŠEFČOVIČ (52)
Kariérní diplomat a sociální 
demokrat zastával post 
eurokomisaře a místopředsedy 
ve druhé Evropské komisi Josého 
Barrosa a na stejné pozici 
pokračuje i v komisi Jeana- 
-Clauda Junckera. Do voleb jde 
s podporou nejsilnější slovenské 
parlamentní strany Smer. Za tu 
měl původně kandidovat ministr 
zahraničí Miroslav Lajčák, který 
dal ale nakonec přednost práci 
v diplomacii. 

ŠTEFAN HARABIN (61)
Soudce Nejvyššího soudu. V první 
vládě premiéra Roberta Fica 
působil jako ministr spravedlnosti. 
Je dlouhodobým obhájcem 
politiky Ruska a často kritizuje 
Severoatlantickou alianci 
i proamerický postoj současného 
prezidenta Andreje Kisky. 
Podle svých slov je zastáncem 
Evropské unie, která se ale musí 
vrátit ke svým původním cílům – 
hospodářské spolupráci a ochraně 
hranic. Jako konzervativní 
kandidát bude o hlasy bojovat 
především s krajně pravicovým 
Mariánem Kotlebou.

  Lídři průzkumů

stránce. „Chce se tím přihlásit 
ke své nepolitické aktivitě,“ 
říká politolog Lubomír Zvada 
z Univerzity Palackého v Olo-
mouci.

Silná podpora

Na Sovensku platí od soboty 
2. března zákaz zveřejňování 
nových průzkumů veřejného 
mínění. Podle posledních dvou 
šetření z minulého pátku by 
Čaputovou podporovalo přes 
44,8 procenta respektive  
52,9 procenta již rozhodnutých 
voličů. Na základě průzkumu 
agentury Focus by přitom oba 
své soupeře porazila i ve dru-
hém kole. Šefčoviče poměrem 
64:36, s ještě větším rozdílem 
by zvítězila nad Harabinem. 
Ve výsledcích sondáže se 
odrazila i podpora, kterou 
Čaputové po odstoupení Mistrí-
ka vyjádřily opoziční strany 
Svoboda a solidarita a Obyčejní 
lidé a nezávislé osobnosti.

První kolo voleb proběhne 
16. března. Pro vítězství musí 
kandidát získat nadpoloviční 
většinu hlasů všech registrova-
ných voličů, tedy i těch, kteří 
k volbám nepřišli. Případné 
druhé kolo se uskuteční o čtr-
náct dní později.

Připravil 
Martin ŠTORKÁN

52,9 16,7 11,4

Pramen průzkum agentury AKO zveřejněný 1. března
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PRÁVĚ
V PRODEJI

Nestíháte jít do trafiky? Kupte si e-magazín jednoduše na www.ikiosek.cz

QUEEN STORY

Exkluzivní fotografie 
z koncertu
v Hyde Parku

AUTO DESIGN

Šéfdesignér Škodovky 
Oliver Stefani 
o budoucnosti mobility

JAMAJKA

Kde si zaplavat?
Co a kde jíst? Kam 
na mejdan?

300825/42 inzerce

Bylo jasné, že pokud 
jeden z dvojice 
Čaputová–Mistrík 
odstoupí, vyjádří 
podporu tomu 
druhému.

Mezi kandidáty je rozdíl třídy
Politolog Grigorij Me-

sežnikov očekává, že 
do druhého kola pre-

zidentských voleb na Sloven-
sku postoupí Maroš Šefčovič 
a Zuzana Čaputová. Větší 
šanci na vítězství v něm pak 
dává právničce, která by se 
mohla stát první slovenskou 
prezidentkou. 

 Čekal jste, že zrovna 
Čaputová bude mít před 
prvním kolem tak silnou 
podporu? 
Z demokratických kandi-
dátů se rozhodovalo mezi 
Čaputovou a Mistríkem. Aby 
bylo jasno, Šefčoviče za ne-
demokratického kandidáta 
nepovažuji, ale kandiduje 
s podporou strany, která 
demokracii na Slovensku 
neposilňuje. Každopádně 
bylo jasné, že pokud jeden 
z dvojice Čaputová–Mistrík 

odstoupí, vyjádří podporu 
tomu druhému. Oslovují 
podobnou skupinu voličů, 
takže je logické, že po od-
stoupení Mistríka podpora 
Čaputové rapidně vzrostla.  

 Do voleb zbývají nece-
lé dva týdny. Může se stát 
ještě něco, co výsledek 
výrazně ovlivní? 

V tomto období se může 
odehrát hodně věcí, ale my 
už nezjistíme, jak se odrazí 
na podpoře voličů. Máme 
totiž špatné právo o průzku-
mech veřejného mínění, kte-

ré nemůžeme v posledních 
dvou týdnech před volbami 
zveřejňovat.

Do rozhodování voličů 
tedy od soboty už tolik 
nezasahují průzkumy, ale 

spíše veřejná vystoupení 
kandidátů a jejich úspěšnost 
v debatách. Důležitá bude 
i role sociálních sítí. Celá 
radikální nacionálně-konspi-
rační scéna na nich začne 
o Čaputové rozšiřovat různé 
lži a dezinformace. 

 Jaký volební potenciál 
má Maroš Šefčovič?
Je otázka, zda Šefčovič 
dokáže oslovit pravicově 
radikální voliče, pro které je 
příliš proevropský. Spojením 
s vládní stranou Smer je 
přece jen části těchto voličů 
bližší než Čaputová. Je navíc 
otázka, zda tito voliči vůbec 
přijdou ke druhému kolu. 
Kdyby tam nebyla Zuzana 
Čaputová, tak by samozřej-
mě Maroš Šefčovič vyhrál 
velmi lehce, ale mezi těmi 
dvěma je rozdíl třídy ve pro-
spěch Čaputové.
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Zahraniční 
kapitál musíme 
lákat dál 

D vě státní agentury s podobnou agendou 
CzechTrade a CzechInvest se po letech 
diskuzí zřejmě konečně sloučí. O křeslo 
šéfky nové instituce by chtěla bojovat 
i současná ředitelka CzechInvestu Silvana 
Jirotková. „Pokud výběrové řízení bude, 

budu se o pozici ucházet,“ říká Jirotková. 

Monika KRUPÍKOVÁ, Jan PAVEC

 Jaký význam má 
CzechInvest ve chvíli, kdy 
už je v zemi zahraničních 
investorů dost a marně tu 
shánějí pracovní sílu? Je už 
nepotřebný?
Není. Kdybychom jako Česká 
republika dali ven signál, že 
už další zahraniční kapitál 
nepotřebujeme, to by nebylo 
dobré. Investice přicházejí 
a odcházejí podle toho, jak se 
vyvíjí ekonomický cyklus, jaké 
jsou další tlaky. Kapitál i s pro-
jekty, které sem přišly, bude 
mít tendence se posouvat 
dál při návratnosti investi-
ce. I proto bychom se měli 
snažit sem lákat další investice 
a hlavně se zaměřit na firmy, 
které už tady jsou. 

Když chceme vyšší přida-
nou hodnotu, je dobré, když 
už firmy v regionu jsou. Pak 
mají tendenci sem přesunout 
i výzkum a vývoj. Byla by 
škoda říct, že to už nepotře-
bujeme. Za pár let by se nám 
to vrátilo, protože by nás jako 
zemi začali obcházet. 

Není nutné lákat projekty, 
které vyžadují spoustu pracov-
níků, ale je nutné lákat zahra-
niční kulturu. Je potřeba se víc 
zaměřit i na národní kapitál, 
na české firmy, které to taky 
ne vždycky samy umí. Role 
CzechInvestu je tedy i podpo-
ra samotné podnikavosti. 

Často nám bývá pohodl-
něji v korporátech a méně 
v podnikání na vlastní pěst. 
Zásadním tématem je pro 

CzechInvest i inovace a start-
-upy. Programy, které vedeme 
několik let, nesou ovoce 
a z firem jsou mnohdy výrazní 
hráči. V programu CzechA-
ccelerator vyvážíme firmy 
do zahraničí „na zkušenou“, 
aby si osahaly trh v USA nebo 

Británii, kde mají možnost 
potkat konkrétní klienty nebo 
investory. 

 Proč by se CzechInvest 
měl zaměřovat na domácí 
kapitál, když agentura 
vznikla kvůli kapitálu 
zahraničnímu? Neměla by 
podporu domácích firem 
a podnikatelů zastat jiná 
instituce? 
Nenapadá mě která a Cze-
chInvest vždycky podporoval 
investice jako takové. Neba-
víme se jen o těch zahranič-
ních, které v devadesátých 
letech byly primárním cílem, 
ale i investice jiného druhu, 
například do rozvoje infra-
struktury a nemovitostí pro 
podnikání. Gros jsou investice 
od zahraničních po malé 
investice do rozvoje domácích 
firem či start-upů.

 Váš obrat k domácímu 
trhu a budování 
vnitrostátní sítě kritizovala 
i Hospodářská komora. 
Máte nějaké vnitřní 
hodnocení toho, co vám 
tato síť regionálních 
kanceláří přináší? A jak 
vlastně sledujete výsledky 
své činnosti? 
Od začátku jsme byli stát-
ní agentura, která služby 
poskytuje zdarma. Je v tom 
profit pro státní rozpočet, pro 
region. V jedné kanceláři to 
pokrývá a řeší celé spektrum 
agentur a každý subjekt do-

stane radu, kterou potřebuje, 
i když ne přímo od CzechIn-
vestu.

Nemáme ale spočítané 
zaplacené daně firem, o které 
se staráme. To by asi bylo 
hezké číslo. V regionálních 
kancelářích se to ovšem úplně 
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Není nutné lákat projekty, které 
vyžadují spoustu pracovníků, 
ale je nutné lákat zahraniční 
kulturu. Je potřeba se víc zaměřit 
i na národní kapitál, na české 
firmy, které to taky ne vždycky 
samy umí.



spočítat nedá. Nefungujeme 
jako CzechTrade, že bychom 
měli tržby za svoje služby.

 V zásadě tedy přínosy 
není možné kvantifikovat? 
To samozřejmě můžete. Dělá 
to třeba irská rozvojovka 
Enterprise Ireland, která 
řeší malé a střední podniky. 
Můžeme to dělat také, ale je 
to do jisté míry chlubení se 
cizím peřím. Irové si řeknou, 
že o tuto firmu se starali na-
příklad od roku 2010 do roku 
2019 a ona prosperovala, rostl 
její obrat i počet zaměstnan-
ců. Celou dobu se o ni starali, 
ale těžko říct, jestli přinesli 
všechny ty efekty.

 Chlubíte se tím, že jste 
za čtvrtstoletí dojednali 
investice za bilion korun. 
Tyto investice by sem bez 
agentury nepřišly?
Některé by přišly. Ale těch, 
které by přišly, aniž by měly 
pevného partnera v daném 
teritoriu, je málo. Kdyby 
neměli toho státního, obrátili 
by se na nějakého konzultan-
ta. Kromě toho, že jim někdo 
poskytne služby, potřebují 
ukázat, že je tady někdo chce. 
Protože překážek, které mají 
při vstupu do České republiky, 
je spousta.

 Dá se odhadnout, jaký 
je poměr mezi objemem 
investic, které CzechInvest 
za svoji existenci přivedl, 
a náklady na jeho provoz? 
Rozpočet CzechInvestu je zná-
mý (náklady v roce 2017 podle 
poslední výroční zprávy činily 
bezmála 266 milionů korun 
– pozn. aut.). Aktivit bylo 
vždycky spousta, v regionech, 
zprostředkování struktu-
rálních fondů. Vzít všechny 
rozpočty, dát je na jednu hro-
madu, vydělit miliardy, které 
sem přitekly, tímto číslem 
a říct, „tolik to stálo“, nelze. 
Nikdy to nezohlední všechny 
další související pozitivní 
efekty, včetně příjmů státního 
rozpočtu.

 Kolik firem, 
které dostaly peníze 
na investičních pobídkách 
díky CzechInvestu, už 
Českou republiku opustilo?
Jsou to jednotky. Občas se 
stane, že se rozhodnutí zruší 
nebo požádají sami o zrušení. 
To ale neznamená, že odchá-

zejí. Většinou se jim nepoda-
řilo dosáhnout toho, co přislí-
bili a sami od záměru získat 
investiční pobídku odstoupí. 
Ve finále tak nic nečerpají, ale 
i tak projekt realizují. Těch 
firem ale bylo jenom pár.

 Co děláte pro to, abyste 
přivedli investice s vyšší 
přidanou hodnotou? 
Denně komunikujeme s naši-
mi investory a snažíme se je 
motivovat a udělat jim takové 
podmínky, aby ke svým míst-
ním aktivitám přidali i vývoj. 
V zahraničí jsme schopni 
komunikovat přímo s centrá-
lami firem a poskytovat jim 
potřebné informace a lákat 
je na to, že Česká republika 
není levnou ekonomikou, ale 
je to potenciální inovační lídr, 
kde jsou schopní lidé a dobré 
zázemí. Jsou tady konkrétní 
případy firem. Ukázaly nám 
to japonské společnosti, které 
zde byly v raných devadesá-
tých letech dvě tři a dnes jich 
tu máme přes 250. Příklady 
táhnou a to je to, co CzechIn-
vest dělá. To je ta marketin-
gová stránka věci, propagovat 
Českou republiku.

 Co je investice s vyšší 
přidanou hodnotou? 
Přidaná hodnota pro mě není 
jen o produktu, je to také 
to, co firma přinese k tomu. 
Je potřeba si uvědomit, že 
takzvané montovny s sebou 
přivezly kulturu spojenou s ří-

zením firem, vychovaly celou 
řadu schopných manažerů, 
přinesly technologie, které 
jsme tu neměli. To všechno je 
přidaná hodnota. Zaměstná-
vají kvalifikované pracovníky, 
spolupracují s vysokými 
školami a na to se snažíme 
soustředit.

 Stále více se sbližujete 
s CzechTradem. Jak dlouho 
ještě bude existovat 
CzechInvest tak, jak ho 
známe dnes? 
Pozvolnými kroky se s agentu-
rou CzechTrade stále více sbli-
žujeme. V regionálních sítích 
už jsme integrováni od roku 
2016. Od začátku ledna jsou 
spojené i zahraniční sítě. 
Kolegové z CzechTradu jsou 
proškolení, dělají aktivity pro 
CzechInvest a opačně. Kde je 
to možné, společně zadáváme 
veřejné zakázky, abychom 
ušetřili a mělo to výraznější 
efekt.

 Co bude dále?
Na jednom místě budou i cen-
trály. Klientská část Czech-
Tradu se přesune na Štěpán-
skou 15 (sídlo CzechInvestu 
– pozn. aut.). I když jsou naše 
aktivity odlišné, klienti jsou 
podobní. Týmy se mohou 
propojovat, aby obě agentury 
spolupracovaly jako jedno 
tělo a jedna duše.

 A kdy budou skutečně 
jednou agenturou? 

To vám nedokážu říct. 
Rozhodnutí o datu, kdy to 
bude jedna agentura, zatím 
nepadlo.

 Jak vypadá model, 
na jehož základě se 
agentury sloučí? Ministryně 
průmyslu a obchodu Marta 
Nováková zmiňovala, že 
to už procesně nastavené 
je, a že by měly zůstat obě 
obchodní značky. 
Procesy jsou víceméně na-
staveny. Myslím, že finálním 
stavem bude jedno IČO, není 
potřeba, aby byla dvě. Je jed-
no, jestli máte jednu agenturu 
nebo dvě, značky zachovat 
můžete.

 Měly by se zachovat?
Ano, obě mají svou hodnotu 
a zvuk doma i v zahraničí.

 Jaká varianta fúze 
s CzechTradem vám přijde 
jako nejpravděpodobnější? 
CzechTrade jako divize 
CzechInvestu, nebo vznik 
nové agentury s novou 
strukturou?
Ve hře je ještě obojí. Myslím 
si, že rozhodnutí o tom, jak se 
spojíme, padne v řádu týdnů. 
Momentálně ale nejsem 
schopná říct, jak finální usku-
pení bude vypadat.

 Kdo bude mít v nové 
agentuře navrch? Bývalý 
CzechTrade, nebo bývalý 
CzechInvest? 
Nejde o to, jestli jedna skupi-
na bude větší než ta druhá. 
Spíše by bylo dobré týmy pro-
míchat, protože to může obo-
hatit obě kultury navzájem. 
Na zahraničních teritoriích 
se nám jasně ukazuje, že obě 
skupiny vstřebávají impulzy 
z té druhé strany, nová spo-
lupráce už přináší konkrétní 
projekty. A mentálně jsme 
nastavení stejně.

 Chtěla byste být šéfkou 
nově vzniklé agentury? 
Chtěla bych mít určitě vliv 
na to, aby CzechInvest dále 
prosperoval v aktivitách, 
ve kterých působí. Pokud 
bude výběrové řízení, tak 
se o pozici budu určitě 
ucházet.

 Platí, že nová agentura 
zůstane pod ministerstvem 
průmyslu?  
Myslím, není lepší řešení.

• Absolventka Slezské 
univerzity v Opavě 
v CzechInvestu s přestávkami 
působí už od roku 2002. 
Nejdříve se jako regionální 
manažerka zaměřovala 
na rozvoj průmyslových 
nemovitostí a regeneraci 
brownfieldů, později se stala 
ředitelkou Odboru regionální 
politiky. Krátce pracovala 
v soukromém sektoru 
belgickou PSR Brownfield 
Developers. V roce 2014 
se na manažerské pozice 
v CzechInvestu vrátila a loni 
vyhrála výběrové řízení 
na funkci generální ředitelky.

Silvana 
JIROTKOVÁ

Chtěla bych mít 
určitě vliv na to, 
aby CzechInvest 
dále prosperoval 
v aktivitách, 
ve kterých 
působí.

www.e15.cz | 13
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Velmistr  
v mytí rukou
Vítězství má tisíc otců, ale po-
rážka je sirotek, zní otřepané 
rčení připisované Johnu F. 
Kennedymu – byť on ho jen 
zpopularizoval, pochází údajně 
z Itálie z období druhé světové 
války. Premiér Andrej Babiš 
se ukázal v jeho naplňování 
jako velmistr. Zatím naposledy 
to potvrdil u nepovedeného 
nápadu své ministryně financí 
se zrušením plateb za státní 
pojištěnce a úplné přeho-
zení zdravotního břemene 
na zaměstnance a živnost-
níky. A podobně jako u jeho 
personálních přehmatů mu to 
u voličů prochází. I jeho sou-
peři musejí uznat, že v tomto 
ohledu projevuje mimořádnou 
šikovnost.

Jen pro připomenutí. „Je to 
v rovině úvah…“ komentoval 
ještě před týdnem balík daňo-
vých změn ministryně financí 
Schillerové, jejichž součástí by 
měly být i změny ve výběru 
zdravotního pojištění. Úvahy 
provázené kritikou zprava 
i zleva, z vlády i z opozice, 
definitivně skončily v pondělí. 
To když šéf Lékařské komo-
ry Milan Kubek po schůzce 
s Andrejem Babišem ozná-
mil, že premiér nic takového 

Fo
to

 P
ro

fim
ed

ia
.c

z

Dveřmi 
ven, oknem 
dovnitř
Akcie Snapchatu slaví dva 
roky od uvedení na burzu. Ti 
z trpělivějších akcionářů, kteří 
podíly od úpisu stále vlastní, 
přejdou výročí se zlověstným 
mlčením. Pro investory se sáz-
ka na konkurenta Facebooku 
stala černou dírou na peníze. 
Modré impérium se totiž kaž-
dému pokroku žlutých vetřelců 
dokázalo elegantně přizpůso-
bit. Slepou byznysovou uličku 
ostatně přiznali i samotní tvůr-

ci aplikace. S původní apkou 
končí a prý bude nová.

Zdá se, jako by tvůrci Snapu 
hledali zázračný vchod do byz-
nysu z druhé strany téhož 
domu. Restart jeho byznyso-
vého modelu tak může kapku 
připomínat Sisyfovo snažení 
v říši mrtvých. Každý pokus 
dostat balvan nahoru je totiž 
spojen s tím, že si bohatí a za-
vedení konkurenti, či naopak 
sokové začínající a pružní, 
urvou ze Snapu to nejlepší 
a z někdejšího úspěchu zbyde 
opět jenom torzo. Když tvůrci 
aplikace dovalili přede dvěma 
lety balvan na kopec poprvé, 
dokázali vydělat.

Tvář dne

Bělorusko by na státy 
NATO nemělo pohlížet 
jako na nepřátele 
navzdory hysterickým 
reakcím Moskvy, 
řekl na konferenci 
o mezinárodní politice 
v Minsku prezident 
Alexandr Lukašenko.

Komentář Glosa Jaroslava Bukovského

A že je to on, kdo nakonec vše 
dokáže zařídit. Odtud z velké 
části pochází setrvalá zhruba 
30procentní podpora, kterou 
hnutí ANO přisuzují průzkumy 
veřejného mínění.

V minulé vládě Andrej Babiš 
decimoval sociální demokraty 
tím, že si občas přisvojoval vý-
sledky jejich ministrů. Ve vzta-
hu k opozici vypiloval postup 
zablokovat jejich návrhy, a pak 
je slavně předložit sám. Ví, 
že sem tam je třeba přiznat 
nějakou chybu. Třeba jako 
když na nedávném sněmu ANO 
rádoby kajícně prohlašoval, 
že si dostatečně neprověřoval 
kandidáty na funkce, které mu 
vybrali kolegové. Podobně jako 
ono cimrmanovské: „Kdo způ-
sobil, že sám náčelník vydával 
tak zvrácené rozkazy?“ A když 
je nejhůř, tak svého ministra 
i s jistým pochopením pokárá. 
Jako když o Danu Ťokovi řekl, 
že je „měkký na podřízené…“

A prochází mu to, mini-
málně u těch jeho 30 procent 
voličů. Mimochodem, kdo by si 
třeba dneska vzpomněl na po-
divnosti ohledně nějakého 
premiérova syna?

 
 
Petr 
PEŠEK
Politolog

„jednoznačně“ nechce. Cvičení 
skončilo, rozejděte se…

Na jednu stranu je to 
další ukázka nekoncepčnosti 
a absence realistických vizí 
současné vlády. Koneckonců 
dokládá to už samotný fakt, že 
kakofonie v souvislosti s tímto 
návrhem veřejně zaznívala 
nejen v rámci koalice, ale 
i v trojúhelníku členů vlády 
za ANO: Andrej Babiš – Alena 

Schillerová – Adam Vojtěch. 
Byť viděno pozitivně, to byl 
i ojedinělý příklad ostřejší 
veřejné diskuze v rámci jinak 
monolitického hnutí.

Především to ale opět uká-
zalo na schopnosti premiéra, 
a nejspíš i jeho marketérů. 
Bez ohledu na výsledky 
vládnutí – v mnoha ohledech 
nevalné – a řady přehmatů při 
řešení personálií stále dokáže 
ve finále vytvořit dojem, že 
je na straně dobrého řešení. 

Potřebuju soustrastnou pohlednici pro člověka, který byl právě 
povýšen na moje bývalé místo.

Bez ohledu na výsledky 
vládnutí a řady 
přehmatů při řešení 
personálií premiér 
stále dokáže ve finále 
vytvořit dojem, že je na 
straně dobrého řešení.



ÚSPĚŠNÉ ROZJEZDY. Vítězem soutěže Startupper roku se za Čes-
kou republiku stal Marek Liška (na snímku druhý zleva) s projektem 
ProSpolužáky.cz. Toto nové nakladatelství se snaží vysvětlit matema-
tiku a chemii pomocí učebnic, které píší sami studenti. Druhé místo 
obsadil projekt Lucie Částkové (vlevo) Společenská Hra Olá, která 
spojuje svět nevidomých a lidí bez postižení. Třetí místo pak Kamil 
Demuth (vpravo) s projektem Scuk.cz, který je zaměřen na komunitní 
nakupování a podporu lokálních farmářů a výrobců. Lucie Částková 
získala navíc ocenění Nejlepší podnikatelka do 35 let. Soutěž pořádá 
společnost Total a v Česku se letos konala poprvé.
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Zažila vaše společnost něco významného? Pište 
nám na lidee15@cncenter.cz

Přihlaste se na 
www.superlifezavody.cz

16. 3. 2019 
Praha Milíčovský les

pořádá 1. ročník

Registruj se 
a získej 

sportovní 
vak Nitro 
zdarma!

UDRŽITELNÉ PODNIKÁNÍ. K pozitivním krokům před lety vyzývali převážně politici, neziskové 
organizace, akademici. Dnes jsou na předních fórech slyšet stále silněji hlasy firem a jejich představi-
telů. Firmy i v rámci sektorů přijímají společné závazky na odstranění dopadů na klima, na zavedení 
cirkulární ekonomiky, na prosazení principů antidiskriminace, lidských práv a diverzity. Veřejnost se 
více angažuje, klade otázky a čeká jasné odpovědi. Lidé začínají využívat svého zákaznického potenciá-
lu k pojmenování a prosazení důležitých témat a udržitelnosti. I tato témata otevřela letošní konference 
UP! BPS Fórum udržitelného podnikání, jejímž hlavním tématem byl „Odpovědný leadership ve střední 
Evropě“. Fórum uspořádala aliance Byznys pro společnost v pražském centru CAMP. Konference přines-
la debaty expertů z akademické, korporátní, neziskové, veřejnoprávní, politické i z mediální sféry.
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Vědci  zjistili, že…

PALAČINKOVÁ 
TRADICE. Závod 
s palačinkami, který 
se na masopustní 
úterý tradičně 
odehrává na Bore 
Street v centru 
města Lichfield 
v anglickém hrabství 
Staffordshire, zná 
svého letošního 
vítěze. Je jím Richard 
Barber, který zaujal 
nejen výkonem, ale 
i dobovým kostýmem.

16 | NAKONEC
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Britským lékařům se 
zřejmě podařilo za pomo-
ci transplantace kostní 
dřeně zbavit pacienta viru 
HIV způsobujícího nemoc 
AIDS. Případ sice ještě není 
označován jako vyléčení, 
odborníci jej však považují 
za významný krok k hledání 
léku. O případu informoval 
odborný časopis Nature.

Londýňan, který si přeje 
zůstat v anonymitě a jemuž 
se říká „londýnský pacient“, 
nevykazuje žádné známky 

viru ani po 18 měsících 
od vysazení běžně podáva-
ných antivirotických léků. 
Stal se tak teprve druhým 
člověkem po Američanovi 
Timothym Rayi Brownovi 
(tzv: „berlínský pacient“), 
u nějž není vir HIV po skon-
čené léčbě detekován.

U Browna lékaři HIV 
zjistili v roce 1995 a po je-
denácti letech se u něj 
rozvinula ještě leukemie. 
V roce 2007 a poté znovu 
v roce 2008 mu lékaři v Ber-

líně transplantovali kostní 
dřeň od dárce s mutací, díky 
níž jsou nositelé imunní 
vůči viru HIV. Brown ihned 
po první transplantaci 
přestal užívat antivirotika 
a do současné doby u něj 
testy neodhalily přítomnost 
viru HIV.

Podobný případ se nyní 
stal v Londýně. Lékaři se 
soustředili na hledání správ-
ného dárce pro londýnské-
ho pacienta, neboť usoudili, 
že přítomnost příslušné 

mutace by mu navíc mohla 
pomoci v likvidaci viru HIV. 
Hledání se podařilo, neboť 
dárce mutaci získal po obou 
rodičích. AP poznamenala, 
že takovouto genetickou 
výbavu, která chrání před 
většinou virů HIV, má asi 
jedno procento lidí s kořeny 
v severní Evropě.

Londýnský pacient 
po transplantaci souhlasil 
se zastavením antivirotické 
léčby, virus ale i tak zmizel. 
Pokud se léky běžně vysadí, 

virus se během dvou či tří 
týdnů vrátí v plné síle. To 
se v tomto případě nestalo 
a ani testy po 18 měsících 
přítomnost viru neodha- 
lily.

Léčba pacientů z Londýna 
a Berlína se však plně ne-
shoduje. Londýnský pacient 
podstoupil méně drastickou 
chemoterapii, která ho 
na transplantaci připravi-
la, nebyl vůbec ozařován 
a na transplantaci měl jen 
mírnou reakci. /čtk, msc/

… zřejmě vyléčili dalšího pacienta s AIDS


